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opět tu máme nové číslo našeho Trnaváčku, tak bych ve stručnosti 
shrnula dění v našich obcích.

Obec zadala za bezmála milion korun zpracování projektové doku-
mentace na konzervaci a statické zajištění zříceniny hradu Cimburku. 
Jedná se o část hlavního paláce, která nám zbývá dokončit v následu-
jících letech.

Pořídíme novou úřední desku, bude to elektronická deska, která 
bude umístěná, dle dohody zastupitelů, opět na fasádě Obecního domu 
na východní straně. Jde o tzv. kiosek, kde kromě úřední desky bude 
možné se podívat na web obce, vyhledat si autobusová či vlaková spo-
jení, budou zde plakáty na připravované akce apod. Bude to víceúče-
lové zařízení.

Započalo se s opravou vodovodního řadu v uličce pod Cimburkem. 
Po té tato místní komunikace, komunikace ke hřišti a komunikace v Lá-
zích od sjezdů z hlavní silnice k čp. 34 budou opraveny novým asfal-
tovým kobercem. V opravách místních komunikací se bude pokračo-
vat i v dalších letech. Pokud budou na podzim vypsané dotace na tyto 
opravy, naše obec by se ráda do dotační výzvy přihlásila. Připravují se 
projekty, které jsou pro to nezbytné.

Připravovali jsme zapojení se do dotační výzvy Kabina 2024, v rám-
ci které jsme chtěli pořídit závlahu na fotbalové hřiště. Výzva byla 
v těchto dnech vyhlášená, ovšem se zcela změněnými podmínkami, 
kde samotná závlaha není bohužel podporovaná. S vedením T.J. Sokol 
budeme řešit možné varianty.

Vážení a milí spoluobčané,
Zastupitelstvo obce vybralo vítěznou architektonickou kancelář na 

projekt nového centra obce. Jedná se o kancelář MUJKUMST, která 
předložila tuto urbanisticko-architektonickou studii:

Obrázky ze studie naleznete na další straně. V návrhu najdete ne-
jen seniorské domy a multifunkční sportovní hřiště, které jsou prioritou 
č. 1, ale také amfiteátr na novém náměstíčku, parkovací místa či sad 
ovocných stromů. Jedná se o prvotní návrh, který bude třeba rozdělit na 
jednotlivé etapy a doplnit o drobnosti, které tam chybí. Je to tak zvaně 
běh na dlouhou trať, než se takový návrh podaří kompletně zrealizovat.

Prázdniny a léto jsou v plném proudu, tak Vám všem přeji, abyste 
si obojí užili plnými doušky a dětem přeji, ať se prázdniny „vlečou“.

Jana Sablíková, DiS., starostka obce

Nová podoba zdi  
na dětském hřišti

Na místním dětském hřišti byla oživena pohledová zeď. Na konci 
školního roku děti z druhého stupně základní školy pod vedením paní 
učitelky Popelkové namalovaly několik motivů a tím celkově dětské 
hřiště oživily. Na přípravě podkladu se podíleli zaměstnanci obce a děti 
ze školy nápad dovedly do nynější podoby. Tímto bych všem zúčastně-
ným chtěl poděkovat a zároveň apelovat, abychom si vážili vynalože-
ného úsilí a snažili se, aby nám podoba zdi vydržela co nejdéle. Děkuji 
a přeji hezké léto.

Miroslav Skočovský, DiS.
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Zápis zasedání zastupitelstva obce Městečko Trnávka číslo XIII 

konaného dne 26. 6. 2024 v Obecním domě čp. 5 od 17:00 hodin
Z-231/XIII Zastupitelstvo obce schvaluje program XIII. veřejného zase-

dání zastupitelstva obce.
Hlasování: pro  10 proti  0 zdržel se  0     
Usnesení č. Z-231/XIII bylo schváleno.

Z-232/XIII Zastupitelstvo obce schvaluje za ověřovatele zápisu Miro-
slava Skočovského, DiS. a Ing. Rostislava Janíka.
Hlasování: pro  10 proti  0     zdržel se  0     
Usnesení č. Z-232/XIII bylo schváleno.

Z-233/XIII Zastupitelstvo obce schvaluje záměr prodeje části pozemku 
p.č. 84/1 v k.ú. Pacov u Moravské Třebové za cenu 75 Kč/1m2.

Hlasování: pro  10 proti  0 zdržel se  0     
Usnesení č. Z-233/XIII bylo schváleno.

Z-234/XIII Zastupitelstvo obce schvaluje prodej pozemku p.č. 696/46 
o výměře 140 m2, ostatní plocha a p .č. 696/48 o výměře 59 m2, ostat-
ní plocha, ostatní komunikace, oba v k.ú. Přední Arnoštov manželům 
Lukášovým za cenu 75 Kč/1m2.
Hlasování: pro  10 proti  0 zdržel se  0     
Usnesení č. Z-234/XIII bylo schváleno.

Z-235/XIII Zastupitelstvo obce schvaluje prodej pozemku p.č. 109 o vý-
měře 90 m2 a nově odděleného pozemku p.č. 103/2 o výměře cca 
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85 m2 od p.č. 103 v k.ú. Bohdalov u Městečka Trnávky, dle GP č. 
234-380/2024 Radkovi Prokešovi za cenu 100 Kč/1m2.
Hlasování: pro  10 proti  0 zdržel se  0     
Usnesení č. Z-235/XIII bylo schváleno.

Z-236/XIII Zastupitelstvo obce schvaluje prodej pozemku p.č. 557/40 
o výměře 14 m2 v k.ú.  Městečko Trnávka Dominice Janíkové za 200 
Kč/1m2.
Hlasování: pro  9 proti  0 zdržel se  1 (R. Janík z důvodu 

střetu zájmu)
Usnesení č. Z-236/XIII bylo schváleno.

Z-237/XIII Zastupitelstvo schvaluje prodej pozemku p.č. 1756/6 o vý-
měře 303 m2, odděleného od p.č. 1756/2 GP č. 402-368/2024 v k.ú. 
Stará Trnávka, manželům Smékalovým za 200 Kč/1m2.
Hlasování: pro  10 proti  0 zdržel se  0     
Usnesení č. Z-237/XIII bylo schváleno.

Z-238/XIII Zastupitelstvo obce schvaluje členský příspěvek MAS MTJ 
na rok 2024 ve výši 7 005,-  Kč.
Hlasování: pro  10 proti  0 zdržel se  0     
Usnesení č. Z-238/XIII bylo schváleno.

Z-239/XIII Zastupitelstvo obce schvaluje cenovou nabídku na projek-
tovou dokumentaci na konzervaci a statické zajištění celého zbytku 
zříceniny Cimburku od firmy Inreco Hradec Králové ve výši 934 120 
Kč s DPH.
Hlasování: pro  10 proti  0 zdržel se  0     
Usnesení č. Z-239/XIII bylo schváleno.

Z-240/XIII Zastupitelstvo obce schvaluje Smlouvu s ÚZSVM na bez-
úplatný převod pozemků v k.ú. Bohdalov u Městečka Trnávky, p.č. 
1321 o výměře 176 m2, ostatní plocha, jiná plocha a p.č. 66 o výměře 
47m2, ostatní plocha, neplodná půda do majetku obce. 
Hlasování: pro  10 proti  0 zdržel se  0     
Usnesení č. Z-240/XIII bylo schváleno.

Z-241/XIII Zastupitelstvo obce schvaluje závěrečný účet obce za rok 
2023 s výhradou a přijímá nápravná opatření k odstranění chyb a ne-
dostatků, které byly zjištěny při přezkoumání hospodaření obce za 
rok 2023 a současně schvaluje účetní závěrku za rok 2023.
Hlasování: pro  10 proti  0 zdržel se  0     
Usnesení č. Z-241/XIII bylo schváleno.

Z-242/XIII Zastupitelstvo obce schvaluje zadání z ruky opravu místní 
komunikace v Lázích za cenu 892 370 Kč s DPH (737 496 Kč bez 
DPH) firmě M-silnice.
Hlasování: pro  10 proti  0 zdržel se  0     
Usnesení č. Z-242/XIII bylo schváleno.

Z-243/XIII Zastupitelstvo obce schvaluje zadání z ruky opravu 2 míst-
ních komunikací v Městečku Trnávce za cenu 1 420 621 Kč s DPH 
(1 173 770 Kč bez DPH) firmě M-silnice.
Hlasování: pro  10 proti  0 zdržel se  0     
Usnesení č. Z-243/XIII bylo schváleno.

Z-244/XIII Zastupitelstvo obce schvaluje pověření radě obce řešit méně 
a více práce u oprav místních komunikací v Lázích a Městečku Tr-
návce.
Hlasování: pro  10 proti  0 zdržel se  0     
Usnesení č. Z-244/XIII bylo schváleno.

Z-245/XIII Zastupitelstvo obce schvaluje řešení nesouladů s Povodím 
Moravy na toku Třebůvky od Městečka Trnávky do Mezihoří, po-
zemky prodat a koupit, Povodí na své náklady zajistí GP a poplatek 
za vklad uhradí Povodí a obec každý ½.
Hlasování: pro  10 proti  0 zdržel se  0     
Usnesení č. Z-245/XIII bylo schváleno.

Z-246/XIII Zastupitelstvo obce schvaluje pořízení EÚD od společnosti 
EMAM za cenu 189 108,48 Kč s DPH a podpis smlouvy.
Hlasování: pro  10 proti  0 zdržel se  0     
Usnesení č. Z-246/XIII bylo schváleno.

Z-247/XIII Zastupitelstvo obce schvaluje přijetí daru pro ZŠ Městečko 
Trnávka na Obědy pro školáky ve výši 2 378 Kč.
Hlasování: pro  10 proti  0 zdržel se  0     
Usnesení č. Z-247/XIII bylo schváleno.

Z-248/XIII Zastupitelstvo obce schvaluje zapojení se do další výzvy na 
předcházení odpadům – vratné kelímky + myčka kelímků, pokud bu-
dou vhodné podmínky pro naši obec.

Hlasování: pro  10 proti  0 zdržel se  0     
Usnesení č. Z-248/XIII bylo schváleno.

Z-249/XIII Zastupitelstvo obce schvaluje vyřazení 2 inv. čísel vodo-
vodních řadů na Plechtinci, po výměně starých řadů a přejmenování 
dalších 2 inv. čísel vodovodních řadů, to vše dle doporučení firmy 
VHOS.
Hlasování: pro  10 proti  0 zdržel se  0     
Usnesení č. Z-249/XIII bylo schváleno.

Z-250/XIII Zastupitelstvo obce schvaluje pořízení nového digitálního 
terminálu do nové CAS za 88 584 Kč bez DPH a LED stavoznaků za 
28 000 Kč bez DPH.
Hlasování: pro  10 proti  0 zdržel se  0     
Usnesení č. Z-250/XIII bylo schváleno.

Z-251/XIII Zastupitelstvo obce schvaluje podání žádosti o poskytnu-
tí dotace na projekt, vybudování závlahového systému na fotbalo-
vém v hřišti v obci Městečko Trnávka z národní sportovní agentury, 
v rámci programu č. 162 51 Rozvoj místních sportovišť a zázemí, 
Kabina 2024; odsouhlasit spolufinancování projektu ve výši 30% 
a dofinancováním nezpůsobilých nákladů.
Hlasování: pro  10 proti  0 zdržel se  0     
Usnesení č. Z-251/XIII bylo schváleno.

Z-252/XIII Zastupitelstvo obce schvaluje rozpočtové opatření č. 1/2024,
Hlasování: pro  10 proti  0 zdržel se  0     
Usnesení č. Z-252/XIII bylo schváleno.

Z-253/XIII Zastupitelstvo obce schvaluje vítěznou územní studii od ar-
chitektonické kanceláře mujkumst.
Hlasování: pro  10 proti  0 zdržel se  0     
Usnesení č. Z-253/XIII bylo schváleno.

Z-254/XIII Zastupitelstvo obce schvaluje plán práce FV na II. pololetí 
roku 2024.
Hlasování: pro  10 proti  0 zdržel se  0     
Usnesení č. Z-254/XIII bylo schváleno.

Zastupitelstvo obce bere na vědomí:
Z-255/XIII Informace starostky a místostarosty o činnosti samosprávy,
Z-256/XIII Informace FV a KV, 
Z-257/XIII Souhlas obce s projektem přístavby autoservisu v Lázích.

Starosta: Jana Sablíková, DiS.
Ověřovatelé: Miroslav Skočovský, DiS., Ing. Rostislav Janík

Výročí 40 let kněžské služby
Farníci z Městečka Trnávky si v neděli 16. června připomněli 

40 roků kněžské služby našeho kněze Otce Jana Slívy. Předáním 
darů s kytičkou, dortem od paní Hankové a obětní miskou a kali-
chem od místního řezbáře Petra Steffana jsme vyjádřili veliké po-
děkování za již dvanáctileté působení O. Jana u nás. S modlitbou 
vyprošujeme a přejeme Boží požehnání, hodně zdraví, potřebné 
síly, dary Ducha svatého a ochranu Panny Marie.

Farníci z Městečka Trnávky   
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Česko patří ve třídění odpadů k těm lepším státům v Evropě. V pře-
počtu vyprodukovaného odpadu na jednoho obyvatele patříme dokon-
ce spolu s Polskem ke světové špičce. Horší už je to s recyklací sebra-
ného odpadu. Tam za vyspělými státy poněkud zaostáváme. Nemalá 
část vytříděného odpadu končí na skládkách, v lepších případech ve 
spalovně. Je dobře, že situace se stále zlepšuje. Ale o tom psát nechci. 
Pardubický, kraj, společně s Olomouckým a Vysočinou se může pyš-
nit nejvyšším procentem vytříděného odpadu. Na to můžeme být prá-
vem hrdí. Taky v Městečku Trnávce a v přilehlých obcích stojí již 
dlouhou dobu kontejnery na tříděný odpad a před několika lety byla 
každá domácnost vybavena modrými popelnicemi na papír, žlutými 
na plast a kov a na požádání i kompostérem na bioodpad. V této sou-
vislosti došlo k prodloužení intervalu svozu komunálního odpadu ze 
dvou týdnů na čtyři. Vyvolal to ve své době nemálo emocí, poukazo-
váno bylo na nedostatečný objem nádoby pro celý měsíc i na zápach 
z rozkládajících se potravin v letním období. Nakonec jsme si zvykli. 
Komunál a plasty se vyvážejí po 4 týdnech, papír po osmi.

Jak tedy vypadá situace s tříděným odpadem v praxi? Ně-
které zbytky patřící do komunálního odpadu mohou dělat pro-
blém. Papír od syrového masa či rybí vnitřnosti zapáchají v tep-
le opravdu rychle. Ovšem tak rychle, že by se snad musely vyvá-
žet ob den, aby k zápachu nedošlo. Má-li mladá rodina doma 
jednoho, neřku-li dva kojence na plínkách, je každá popelni-
ce malá. Ale může se četnost svozu řídit podle této domácnosti? 

Vážení spoluobčané, dovo-
lujeme si Vás pozvat na Sva-
tohubertskou mši do našeho 
kostela sv. Jakuba staršího, kte-
rá se uskuteční v sobotu 21. 
září letošního roku v Městeč-
ku Trnávce.  Jedná se o jed-
nu z mnoha mysliveckých tra-
dic, které se snažíme zachovat 
pro příští generace a rádi tuto 
akci připravujeme pro širokou 
veřejnost nejen mysliveckou. 
Svatohubertská mše se koná 
na Moravskotřebovsku poprvé. 
V loňském roce se uskutečnila 
poprvé na okrese, a to ve Svi-
tavách. Svatý Hubert je patro-
nem myslivců a lovců, tak jako 

svatý Florián hasičů. K jeho poctě se proto pořádají výše uvedené mše. 
K dalším ochráncům myslivců patří sv. Eunuch a sv. Diana. Uctívání sv. 
Huberta jako patrona lovu zavedl papež Řehoř III. v letech 731 – 741 
jako protiváhu k Dianě, pohanské bohyni lovu. Na počest sv. Huberta 
byl obnoven Řád svatého Huberta se sídlem na Kuksu. 

Tato společenská událost bude probíhat dle pravidel, která se rovněž 
musí dodržovat, aby nedošlo k narušení, ale k zachování této tradice. 
V uvedenou sobotu bude již od 9,30 hod. otevřen místní kulturní dům, 
kde bude připraveno drobné občerstvení pro účastníky. V 10,30 vyjde 
od Obecního domu slavnostní průvod v čele s obrazem sv. Huberta, 
který ponesou myslivci. Za nimi půjdou členové Řádu sv. Huberta, my-
slivci, koňský povoz, na kterém budou umístěná nosítka s jelenem a di-
vočákem.  Kolem povozu půjdou jako nosiči myslivci.  Poslední půjdou 
kněží, kteří budou v kostele sloužit mši svatou.  Nemyslivecká veřej-
nost se tohoto průvodu nezúčastní. Tento průvod zastaví před hlavním 
vchodem do kostela. Po krátké přestávce se průvodu vydá do vyzdobe-
ného kostela a bude procházet špalírem myslivců před oltář, kde se po-
staví nosítka (máry). Myslivci nosiči usednou do lavic. Ostatní by měli 
před příchodem průvodu do kostela již zaujmout místa v lavicích. Mši 

Fejeton: Kam s ním - aneb jak vlastně třídíme odpad?

Svatohubertská mše v kostele sv. Jakuba staršího

Snažím se pečlivě třídit odpad a maximálně využívat kompost na své 
zahradě. Výsledkem je, že jednou měsíčně vyvážím před vrata komu-
nální popelnici poloprázdnou. Nějaké zamaštěné papíry, smetí z vysa-
vače, láhev od oleje, kosti od oběda,… Zato žlutou nádobu na plasty 
a kov míváme pravidelně plnou, nicméně do čtyřtýdenního intervalu 
se obvykle dokážeme vejít. A co ta modrá nádoba na papír? Noviny, 
časopisy, letáky, kartony, krabice,… Všechno zboží se dnes balí do 
papíru nebo lepenky. Kdo si zvykl nakupovat v e-shopech, ten má 
i při pečlivém stlačení krabic a těsnících papírů za pár týdnů nádobu 
plnou. Dva měsíce je příliš dlouhá doba. Pravda, v každé obci máme 
přistavené kontejnery, ovšem v té naší jsou od prvního dne ty na plast 
a na papír beznadějně přeplněné. Zlé jazyky mi radí: „Máš poloprázd-
nou nádobu na komunál, tak si snad dokážeš poradit, nebo ne?“

Takto ale má ekologická duše uvažovat nechce.  Možná máme jen 
příliš velkou spotřebu papírů, řekl jsem si. Večer před svozem komu-
nálu jsem nenápadně nahlédl pod víka několika popelnic přistavených 
k odvozu. A výsledek – ten byl podobný mému. Některé byly zapl-
něné jen z části a ty plné nesly odpad, který do komunálu tak úplně 
nepatří.

Co s tím? Matkám batolat bych přál jednu popelnici navíc. A nám 
ostatním možná častější odvoz papíru. Protože – co si budem nalhá-
vat – až se ochladí, papír, co se nevejde do nádoby, skončí v kamnech 
nebo v kotli. A to by byla trochu škoda.

Miloš Vysloužil

svatou budou troubit Moravskotřebovští trubači a zpívat třicetičlenný 
sbor Dalibor ze Svitav. Vstup do kostela bude jen bočním vchodem, 
kde bude umístěno místo pro dobrovolné vstupné. Hlavní celebrant mše 
svaté bude pan farář Kornek z Dubu nad Moravou, který je rovněž my-
slivec a má na ornátu vyšitého jelena. 

Po ukončení mše myslivci nosiči odnesou zvěř z kostela rovněž ve 
špalíru myslivců. Tím celá akce v kostele bude ukončena a všichni mají 
možnost se přesunout do KD, kde budou připraveny myslivecké spe-
ciality a další občerstvení. V občerstvení budou i jídla vhodná pro děti. 
Tímto se uvedená akce připravuje tak, aby se jí mohly zúčastnit celé 
rodiny. Domácí sobotní oběd nahradíte návštěvou v místním KD. K pří-
jemnému posezení bude vyhrávat hudba, kterou zajistí Ing. Jaroslav 
Friedl. 

Abychom tuto akci mohli uskutečnit, musíme poděkovat všem 
sponzorům – „děkujeme“.

Srdečně Vás zvou myslivci z MS „ČIHADLO“ Bezděčí – Unerázka.  

V měsíci červenci a srpnu 
2024 oslaví významné životní 

jubileum tito občané:
paní Anna Kozlovská z Petrůvky
paní Marta Zelená z Předního Arnoštova
pan Bedřich Friml z Městečka Trnávky
pan Miroslav Elfmark z Městečka Trnávky
paní Gertruda Goppoldová z Městečka Trnávky
paní Marie Ptáčková z Bohdalova

K Vašemu významnému jubileu Vám upřímně blahopřejeme 
a přejeme do dalších let pevné zdraví, štěstí, pohodu a dobrou 
náladu do každého dne. 

Jana Lexmaulová, OÚ Městečko Trnávka
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Zájezd do Kroměříže 
Na plánovaný zájezd do Kroměříže pořádaný knihovnou se vyda-

lo 30. května celkem 41 účastníků. 
Průvodce pan Josef Pros nás pro-
vedl kolonádou – arkádovou gale-
rií v Květné zahradě se 46 sochami 
antických bohů a bohyní, mytolo-
gických bytostí a hrdinů i osobností 
z dějin starověkého Řecka a Říma, 
dále jsme si prohlédli bohatě zdobe-
nou rotundu, společně jsme si pro-
šli všechna zákoutí zahrady, později 
uličky města kolem kostela, konzer-
vatoře a zámku, na velkém historic-
kém náměstí jsme si poslechli za-
jímavosti o barokním mariánském 
sloupu, kašně, lavičce Václava Hav-
la. Mohli jsme navštívit Muzeum Kroměřížska nebo Muzeum Karla 
Kryla, vyhlídkovou zámeckou věž a také nádhernou zámeckou zahradu. 
Při cestě zpátky nás pan Matocha zavezl do Dubu nad Moravou, kde 
jsme si prohlédli barokní poutní kostel Očišťování Panny Marie, vy-
slechli jsme k tomu poutavý výklad místní průvodkyně. Na závěr pro-
hlídky areálu někteří poutníci ochutnali mešní víno, které nabídl farář 
P. Jan Kornek. Celý den nám přálo počasí, bylo slunečno tak akorát 
a všichni si po cestě domů pochvalovali, jak se nám ten výlet vydařil.

J. S.

Obecní knihovna Městečko Trnávka

Základní a mateřská škola Městečko Trnávka
      Z Mateřské školy - naši Broučci

Byla jsem zpátky v naší školce, tentokrát na delším zá-
stupu u nejmladších dětí.

Zdálo by se, že se téměř nic zvláštního neděje, ale konec jara a na-
stupující léto jsme si pěkně užili.

Delší vycházky nepřicházely v úvahu, protože po chvilce chůze se 
ozývalo - mě bolí nožičky, já už nemůžu, já jsem unavený…

Ale přece: připravili jsme maminkám k jejich svátku příjemné odpo-
ledne s programem dětí a drobným občerstvením.  Trnavští hasiči - To-
máš K. a Petr Z. nám předvedli svou techniku – velké i malé hasičské 
auto, bezpečnostní lehátko, děti si vyzkoušely stříkání hadicí, sezení 
v autě a dokonce i houkačku.

Pan Zezula byl tak moc hodný a nechal nás prohlédnout svou sbírku 
starodávných automobilů, pěkně dětem povyprávěl a nechal je nased-
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nout do některých z nich. Byl to krás-
ný zážitek.

I MDD jsme pěkně oslavili. Ve 
spolupráci se ZŠ nám žáci devátého 
ročníku připravili Olympijské  hry, 
při nichž děti plnily jednotlivé  spor-
tovní  úkoly . Vše proběhlo ve spor-
tovní hale a malé tělocvičně. Malí 
broučci se rozběhli a byli velmi nad-
šeni z jednotlivých disciplín. Razítka 
za splněné úkoly jim deváťáci promě-
nili na medaile.

SRPŠ jako každoročně dodalo dá-
rečky.

Stolístek Linhartice nám zajistil 
pěknou interaktivní přednášku o životě zvířátek v kleci a na svobodě.

Pan Dobeš přijal pozvání do MŠ a povyprávěl o lese a životě v něm.
Konec školního roku jsme oslavili na zahradě MŠ spolu s ostatní-

mi dětmi a všemi rodiči Zahradní slavností, na kterou si všechny třídy 
(Broučci, Sluníčka a Sovičky) připravily program.

Za občerstvení děkujeme zase SRPŠ.
A přišel konec června a s ním prázdniny. Krásné léto všem!

Emilie Šteflová, učitelka MŠ

Ohlédnutí za školním rokem
Školní rok skončil, začaly zasloužené prázdniny. Jaký byl, co se nám 

povedlo? 
Byl to jednak rok kontrolní a jednak rok zavádění nových metod 

výuky. Už na podzim k nám zavítala česká školní inspekce, která nám 
dala mnoho inspirativních rad ke zlepšení další práce s dětmi a žáky. Po 
novém roce jsme poprvé zažili kontrolu z inspektorátu práce. Celý rok 
se společně se zřizovatelem řešila a plánovala rekonstrukce školní jídel-
ny. Nakonec se z důvodu výběrových řízení posouvá o jeden rok a bude 
realizována příští prázdniny. 

Během roku proběhlo ve škole i ve školce množství různých akcí. 
Odkazy na fotografie jsou pravidelně vkládány na webové stránky ško-
ly a také jste se o nich mohli dočíst právě v Trnaváčku. Školní vý-
uka byla obohacena o prvky inovativního vzdělávání. Žáci absolvovali 
množství exkurzí, které výuku prakticky obohacují. Většina byla reali-
zována z projektu OP JAK, který nahrazuje dřívější Šablony. Přímo ve 
škole i ve školce absolvovali pedagogové tzv. sdílené hospitace. Jejich 
cílem je vzájemná inspirace při využívání technik a výukových metod. 
Výborně také probíhala celoroční spolupráce MŠ – ZŠ především při 
práci s předškoláky, do které byli zapojeni celou dobu i rodiče dětí. 

Troufám si tvrdit, že jsme se všichni ve své práci posunuli o notný 
kus dopředu.

Závěrem bych chtěla poděkovat za práci všem zaměstnancům školy 
i školky. Popřát jim i žákům krásné prázdniny a dovolenou. 

2. září nashledanou.
Mgr. Jolana Sejbalová, ředitelka MŠ a ZŠ

Dětské divadelní představení MRAZÍK
Asi nenajdeme člověka, který by neznal pohádku Mrazík. Každé 

Vánoce ji můžeme sledovat v televizi.
Divadelní kroužek naší školy pod vedením paní učitelky Jany Do-

spělové se do této pohádky pustil. Při premiéře 21. 6. onemocněla před-
stavitelka Nastěnky Veronika Trenzová, co se dá dělat? Paní učitelka 
režisérka zná divadlo zpaměti, tak v pátek vystupovala místo nemocné 
Nastěnky ona sama. V neděli 23. 6. se situace opakovala a opět Nastěn-
ku zastoupila paní režisérka. Pohádku doprovázela hrou na klavír Ka-

teřina Kučerová, herci zpívali 
a připravovali také scénu.

Naše škola děti připravu-
je po všech stránkách. Větši-
na cvičí sletové skladby, hraje 
fotbal, navštěvuje ZUŠ a di-
vadlo je bonus navíc. Děkuje-
me všem, kteří jejich snažení 
podporují. Těšíme se na další 
představení.

Eva Henslová

My a lamy 
Také naše třída vyrazila do Linhartic. Na nás čekal ve Stolístku vý-

ukový program A ty jsi ... papír! Nahlédli jsme do historie výroby pa-
píru, připomněli jsme si jeho využití v dnešní době. Dozvěděli jsme 
se mnoho dalších zajímavostí a k našemu potěšení jsme si vyzkoušeli 
ruční výrobu papíru. Došlo i na papír toaletní. Víte, kolik metrů papíru 
je na jedné ruličce? A kolik dřeva potřebujete na výrobu jednoho balí-
ku kancelářského papíru? Do programu patřila také malá vědomostní 
soutěž a hra se zašifrovanými názvy výrobních etap papíru. A co víc? 
Samozřejmě tu byly lamy! Vlastně lamí kluci, kteří se hned od rána str-
kali a pokoušeli přesně tak, jak to někdy o přestávce dělají ti naši, takže 
to bude v přírodě asi úplně normální. Co se škádlívá, rádo se mívá. Náš 
půlden ve Stolístku uběhl jako voda a my jsme zase o kousek chytřejší 
a šetrnější k přírodě.

Mgr. Ludmila ŠimečkováLetošní deváťáci při slavnostním předávání vysvědčení
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Škola nanečisto
V úterý 11.června odpoledne se přišli naši příští prvňáčci s rodiči 

opět podívat do své budoucí třídy.  Vlastně ti malí ani tak moc nepřišli, 
jako spíše přiběhli. S dobrou náladou a někteří už i s aktovkou zasedli do 
lavic, aby si vyzkoušeli tzv. Školu nanečisto. A jak to probíhalo? Hned 
po přivítání jsme zamávali rodičům. Ti se vydali s panem zástupcem na 
komentovanou prohlídku školy. Po prohlídce se potkali v malé družino-
vé kavárničce s paní ředitelkou a paní vychovatelkou, které jim řekly 
vše potřebné o provozu školní družiny. A děti? Ty se pilně učily. Pode-
psaly se na svoji papírovou čepici, na interaktivní tabuli trénovaly po-
střehování, v novém pracovním sešitě zvládly hned dvě stránky a poba-
vily se u pohybové hry Zlatá brána otevřená. Pak už si jen vyzvedly svo-
je rodiče ze školní družiny a hurá domů. Do školy přijdou zase v pondělí 
2. září, ale to už je čeká opravdový školní start. Tak ať se jim vydaří. 

Mgr. Ludmila Šimečková

Brzy budou prázdniny
Poslední školní týden je pro školáky často v duchu sportu, turistiky 

a zábavy. Jen tak se dá totiž zkrátit to nekonečné čekání na vysvědče-
ní, ale hlavně na vytoužené prázdniny. Ani žáci „ze staré školy „, tedy 
z 1.–4. třídy, to neměli jinak. V úterý jsme vyrazili do Moravské Třebo-
vé na Sportovní den se Slovanem, kde je čekalo nejméně deset stanovišť 
s různými sporty, které si mohli vyzkoušet. Fotbal, tenis, volejbal, mažo-
retky, atletika, gymnastika, koloběžky, stolní tenis, hokej, cvičení na ná-
řadí i střelba ze vzduchovky. Užili jsme si zábavné dopoledne a, kdo ví, 
možná jsme si i vybrali sport, který by nás bavil. Po úterním sportovním 
klání přišla ve středu na řadu Prázdninová přípravka. Tak jsme si pracov-
ně pojmenovali piknikové dopoledne na školní zahradě. Klidně bychom 
tuto akci ale mohli nazvat 5D: deky, dobroty, debatování, dovádění a dis-
kotéka. A teď si to pěkně zopakujme. Máme za sebou úklid tříd a šaten, 
sportovní den, zahradní piknik a prázdniny nikde. Víte proč? Ještě jsme 
nehledali klíč k prázdninám. Ve čtvrtek jsme se vydali na pěší túru do 
Lázů, abychom po cestě obdivovali krásy letní přírody a taky si trochu 
protáhli dolní končetiny. Na tamním hřišti nechybělo tradiční opékání 
párků a rohlíků, fotbálek a také jeden rébus, což byla hádanka ve formě 
šifrovaného zápisu. Měli jsme za úkol vybrat mezi sebou a postavit do 
řady děti, jejichž počáteční písmeno nebo první skupina písmen ve jméně 
vytvoří slovo PRÁZDNINY. Které skupince se to podaří nejdříve, získá-
vá KLÍČ K PRÁZDNINÁM. A že jsme chytré hlavičky, najednou tu stála 
řada a klíč byl na světě. Hurá, prázdniny mohou začít! 

S pozdravem SLEJ (To ovšem není žádný povel,  
ale dětmi zašifrovaný učitelský sbor 1. - 4. třídy.)

Sportovní aktivity 5. třídy
Poslední školní týden si žáci 5. třídy užili naplno. 
V pondělí nás sice čekal „uklízecí“ den, odevzdávání učebnic, úklid 

třídy a šatních skříněk, ale pak už jen zábava.
V úterý jsme společně vyrazili na aquapark do Moravské Třebové. 

Celé dopoledne byl areál téměř náš (kromě pěti důchodců), takže jsme 
neustále dováděli na tobogánu a skluzavce. Samozřejmě jsme zdokona-
lovali i plavecké umění a skoky do vody.

Ve středu jsme ráno dojeli autobusem do Jevíčka a odtud šli pěšky 
do Městečka Trnávky. Trasa vedla přes Vísku kolem Hřbitova ruských 
zajatců, dále přes Hušák, Holubí studánku až ke škole. Po cestě jsme 
sbírali houby, ochutnávali lesní jahody, maliny i borůvky. Počasí nám 
přálo, a tak se procházka dlouhá 11 km vydařila.

Ve čtvrtek jsme navštívili dopravní hřiště ve Svitavách. Trénovali 
jsme nejen zručnost jízdy na kole, koloběžce, ale i šlapací káře. Upevni-
li jsme pravidla silničního provozu, znalost dopravního značení, správ-
né a ohleduplné chování na komunikaci.

V pátek 28. června jsme si lehce unaveni vyzvedli své vysvědčení 
a hurá na prázdniny.

Mgr. Petra Hájková

Exkurze Praha – 8. třída
Ráno 11. června v 6.50 hodin jsme vyjeli z Moravské Třebové směr 

Praha. Dojeli jsme v pořádku, žádné problémy nás naštěstí nepotkaly. 
Metrem a tramvají jsme se přesunuli do Národního technického a ně-
kteří do Národního zemědělského muzea. V technickém mě nejvíc za-
ujala auta jako Bugati, Tatra, Präsident atd. Pak jsme navštívili Vald-
štejnské zahrady, ve kterých bylo jezero s kapry. Po svačině jsme vy-
jeli metrem a busem na Žižkov a navštívili jsme Armádní muzeum. 
Tam jsme si mohli prohlédnout expozice husitských a světových válek. 
S průvodkyní jsme se zabývali 1. světovou válkou. Potom jsme dojeli 
na Václavské náměstí, kde jsme měli krátký rozchod. V 19 hodin už 
jsme byli zpátky doma.

Hlib K.
Z postřehů mých spolužáků:
V zemědělském muzeu byla tři poschodí. V prvním lesnictví a ry-

bářství, v druhém něco o jídle, ve třetím bylo dobré, že jsme byli na 
střeše a mohli se rozhlížet na celou Prahu. (Josef S.)

V technickém muzeu byly různé kla-
víry značky Petrof, pak motorky, kola, 
auta, vlaky atd. Mohla jsem si zahrát 
na dva klavíry, které jsem ještě nikdy 
asi neviděla. Klavíry byly velmi hezké, 
měly různé barvy a hlavně i tvary. (Ve-
ronika F.)

Vojenské muzeum se mi líbilo. Nej-
lepší byla místnost se zákopy, které vy-
padaly jako skutečné. Cítila jsem se tam 
divně a nesvá. V zahradách se mi líbili 
pávi a kašny. (Kája T.)

Zemědělské muzeum bylo interaktiv-
ní a zábavné. Líbila se mi expozice les-
nictví a zemědělství. Ve Valdštejnských 
zahradách se mi líbil rybníček s rybami 
a pávi. (Ellen H.)
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Hurá za dobrodružstvím do Afriky!
Naposledy v tomto školním roce, ve středu 19. června 2024, vyrazili 

žáci 4., 5. a 6. třídy v rámci projektového dne na cestu. Tentokrát zamí-
řili za africkým dobrodružstvím! Nejprve se zastavili v muzeu Dr. Emi-
la Holuba, aby se seznámili s jeho životem a hlavně se sbírkami, které 
přivezl ze svých cest po Africe. Vystavené exponáty holického rodáka 
byly rozhodně cenné a zajímavé, ale proč nejet ještě několik kilomet-
rů dál, do Safari, kde je možné vidět Afriku „naživo“? A tak se jelo až 
do ZOO ve Dvoře Králové nad Labem. Tam si děti nadšeně prohlížely 
zvířata ve výbězích i skrýších, ve skupinkách zvídavě plnily úkoly v zá-
bavném pracovním sešitku a svezli se Safaribusem. 

Postřehy dětí:
Holice:  Emil Holub byl v Africe dvakrát a strávil tam dohromady 

11 let. Byl lékař, dokázal si ochočit lva Prince, měl manželku Rose. 
(Rózka H.)

Slyšela jsem jeho příběh a zkoušela jsem si i kvíz. (Katka S.)
Líbilo se mi, jak nám paní říkala o tom, jak cestoval po Africe a jel 

tam dvakrát… (Jirka D.)
Nejvíce se mi líbil člunozubec a lev Princ. A založila jsem si turistic-

ký deník, který jsem dosud neměla…. (Katka H.)
ZOO Dvůr Králové:  Tam se mi nejvíce líbili hroši a hrošíci nebo 

Dětský den pro školku
Dětský den ve škole, to bylo něco!
,,Kde je další stanoviště?” a ,,Kam mám jít teď?”, překřikovali se 

školkáčci. Zabavit okolo 60 neposedných dětí není úplně lehká věc. 
Ale není to nic, co by deváťáci nezvládli. Připravili si pro ně různá 
stanoviště založená na olympijských soutěžích. Děti to bavilo, ale i po-
řádně unavilo. Mohly si vyzkoušet např. jízdu na koni nebo třeba hod 
oštěpem, kanoistiku a spoustu dalších sportů. Samozřejmě všechna dít-
ka byla za své skvělé výkony odměněna medailí a velkým potleskem. 

Eliška Elnerová

Deváťáci v Praze
Dne 4. 6. 2024 se žáci z 9. třídy vydali na výlet do Prahy. Cesta byla 

dlouhá a únavná, ale všichni jsme to zvládli. Vystoupili jsme na hlav-
ním nádraží, kde už jsme mohli vidět i slyšet rušnou Prahu. Tramvají 
jsme dojeli až k chrámu svatého Cyrila a Metoděje, kde jsme navštívili 
kryptu Památník hrdinů Heydrichiády. Mohli jsme se zde vcítit do kůže 
skrývajících se parašutistů a atentátníků. Musíme říct, že to příjemné 
vážně nebylo. Mezitím jsme jen tak nakoukli do Valdštejnských zahrad 
a pak jsme se také byli podívat v policejním muzeu, kde byly dokonce 
i originální exponáty jako např. kufry Otýlie Vranské. Poslední kulturní 
zastávkou byl vyšehradský hřbitov, kde je pochováno mnoho známých 
osobností. A za odměnu jsme si dali rozchod na Václavském náměstí, 
kde jsme si mohli koupit jídlo, suvenýry atd… Domů jsme se vrátili až 
kolem 21:00. 

Někteří z nás prospali i další den místo školy. Přece to byl nabitý den 
plný zážitků, a to každého unaví.  

Napsala Eliška Elnerová s pomocníčkem Verčou Juřicovou

Po skončení všech soutěží dostal každý účastník památeční tričko 
a perníkovou medaili. O všechny hladové krky se postaral mistr grilu 
„děda Zezula“, který se celé odpoledne staral o prasátko na rožni. Touto 
cestou mu posíláme velké DÍKY.

Velké poděkovaní si zaslouží mladí členové Skalky, kteří na tento 
den připravili všechny soutěže a výboru SK Skalky za úžasný nápad. 
Díky a třeba za rok zase.

 
Milánci 

Nelze začít jinak, než že se letos 22. 6. uskutečnil již XX. ročník to-
hoto turnaje dvojic. Vždy turnaji počasí přálo, a tak pořadatelé Milánek 
a Milča se zděšením sledovali předpověď počasí na sobotní den. Již 

SK Skalka
     Memoriál Viléma Bušiny v nohejbale trojic

Již tradičně se druhý květnový víkend koná tento turnaj tro-
jic. Po loňském úspěšném ročníku neponechali pořadatelé nic ná-

hodě a uspořádali letos snad ještě lepší a kvalitnější turnaj.
Každý, kdo zavítal do areálu SK Skalky, si přišel na své, bohaté ob-

čerstvení, skvělá nálada, milá obsluha a hlavně napínavé souboje.
Letos se Memoriálu nakonec zúčastnilo 10 mužstev. Velkým pře-

kvapením pro všechny byl tým žen, které hrají I. nohejbalovou ligu. 
Hned od začátku bylo všem jasné, že letos to bude mít tým z Boršova 
s obhajobou velice těžké. A také tomu tak bylo! Po zranění klíčového 
hráče v týmu Boršova, jim ani změna v sestavě k obhajobě loňské vý-
hry nestačila. Nikoho nepřekvapilo, že finále bylo opět na 3 sety a po-
hár pro vítěze si letos odvezl tým z Čunína. Gratulujeme vítězům.

Je namístě poděkovat všem týmům za účast, pořadatelům za kvalit-
ně připravený turnaj a všem divákům a fanouškům za podporu.

Sportovní den na Skalce
Ano, je tomu tak. Na pravidelné členské schůzi představili všem pří-

tomným členové výboru myšlenku, že se pro členy Skalky a jejich ro-
dinné příslušníky uspořádá sportovní odpoledne. Dne 8. 6. jsme se tedy 
sešli v areálu a čekali, co si pro nás pořadatelé připravili. Sešlo se nás 
dost na to, abychom utvořili vyrovnané 4 týmy složené z dětí, starších 
i mladších členů a hlavně tak, aby bylo o zábavu postaráno. A bylo se 
na co dívat a čemu se smát. Nikomu z nás nešlo o výhru, ale o to zú-
častnit se a užít si bezva den. Nebylo vítěze ani poraženého, byla to pro 
nás všechny zábava.

žirafy. Nejlepší bylo, že jsme jeli autobusem bez oken a tam se mi líbily 
žirafy a krávy s obřími rohy. (Katka H.)

Dívali jsme se na zvířata. Líbili se mi hadi, želvy, ptáci a lvi. Mají 
tam 27 žiraf. (Rózka H.)

Mě nejvíc bavilo, jak jsme se koukali na zvířata. Líbili se mi papouš-
ci, a jak jsme jeli autobusem mezi zvířaty… (Jirka D.)

Tam jsme viděli hodně zvířat z Afriky a jeli jsme Safaribusem a zví-
řata tam běhala na volno. Výlet se mi moc líbil. (Katka S.)

Mgr. Jana Strouhalová
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       Sezóna v běhu! 
Tak konečně můžeme napsat, že letošní „poprvé“ 

mají za sebou již všechny kategorie našeho sboru. Naše mlá-
dež se na konci května zúčastnila Jarního kola Hry Plamen, které pro-
běhlo v Trstěnici. Byly to dvoudenní závody, které provázelo první den 
deštivé počasí, i tak jsme to ale všichni zvládli a vše se obešlo bez úra-
zů. Díky doplnění týmů mladších dětmi z SDH Janov a následně dopl-
nění našimi mladšími dětmi do starších jsme nakonec na startu viděli 
obě kategorie. A i přesto, že byly děti takto namíchané, si vedly výbor-
ně. Mladší žáci po skončení disciplín skončili na 18. místě, starší žáci 
si odvezli krásné 10. místo z 18. družstev. Nutno zmínit, že ve štafetách 
brali starší žáci 3. místo, v požárním útoku skončili na 8. místě ze všech 
družstev v jejich kategorii. 

Tradičně 9. června proběhl charitativní běh v Ráječku u Blanska 
You Dream We Run. I letos se členové našeho sboru zúčastnili a po-
mohli dobré věci za tým Zdeňkova banda. S dospělými letos jeli i naši 
dorostenci a starší žákyně a bojovali celých 24 hodin pro sny druhých. 
Děkujeme i rodičům, že nám dali důvěru a děti s námi pustili. 

I náš depozit už má za sebou letošní první start. Ten proběhl na sou-
těži veteránů v Radkově 22. června. V konkurenci pěti týmů skončilo 
naše družstvo na 4. místě. Následující sobotu proběhl již tradičně Me-
moriál Vlastimila Antošovského v Rozstání. Na soutěž jel tým mlad-
ších a starších žáků a smíšený tým mužů/žen. Starší žáci po klasickém 
útoku a útoku „hydrant“ skončili o pár setin na 2. místě, mladší žáci 
brali místo 5. Smíšený tým dospělých ve stejných disciplínách skončil 
na 10. místě. 

 Sbor dobrovolných hasičů Městečko Trnávka

Máme za sebou další akci na hasičárně, a to kácení máje. Následující 
víkend v červnu odjeli zástupci našeho sboru na sraz praporů do Telče. 
A co nás čeká dále?  Během prázdnin budeme pořádat pouťový prodej, 
na který vás srdečně zveme, a samozřejmě se budeme připravovat na 
další závody našeho okrsku i mimo něj. 

Výjezdová jednotka měla od vydání posledního čísla zpravodaje dva 
výjezdy. U obou se jednalo o technickou pomoc při odstranění spadlé-
ho stromu, jednou na koleje u Městečka Trnávky a následně v Pacově.

Přejeme dětem krásné prázdniny a Vám ostatním příjemné dovo-
lenkové dny! 

Nikola Neubauerová

v pátek začalo vydatně pršet, a to se podepsalo na hřišti v ranních ho-
dinách. Ale i s tím si umí kluci poradit. Po mírném zdržení a vyschnutí 
hřiště se mohl turnaj rozjet. Všech 11 týmů se rozdělilo do dvou tabu-
lek a do pavouka postupovali jen čtyři nejlepší týmy z každé tabulky.

Finále bylo napínavé, tým ve složení Makras a Milča nakonec pod-
lehl týmu ve složení Haba a Laďa V. 

Na závěr je třeba poděkovat klukům za perfektní turnaj, bohaté ob-
čerstvení a manželům Hegerovým za sladkou tečku na konec.

Všem spoluobčanům přejeme krásné léto, příjemnou dovolenou 
a dětem slunečné prázdniny plné zážitků.

Jana Hrbatová

SDH Stará Roveň a OÚ Městečko Trnávka 
si Vás dovolují pozvat na

16. ROVEŇSKÝ NOČNÍ BOJ
O PUTOVNÍ POHÁR STAROSTKY OBCE

Soutěž se uskuteční 3. 8. 2024 – Stará Roveň (hřiště)
Prezentace proběhne od 20:00 do 20:30 hod.

Kategorie: veteráni nad 35 let, muži, ženy
Tímto Vás zveme a prosíme o příspěvek do soutěže o ceny 

a možnost i sponzorského daru pro SDH Stará Roveň  
na zlepšení hasičské techniky. 

Občerstvení zajištěno.
Sponzoři budou zveřejněni, možnost umístění reklamy.

Soutěž o ceny (každá vyhrává) a občerstvení od 18:00 hod.
Účast mužstev i bez pozvání. Možnost stanování.

Těšíme se na Vaši účast
SDHStaraRoven@seznam.cz • tel: 737 700 439, 734 113 288
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Slet v Praze
Po župním sletu v M. Trnávce a krajském sletu v Pardubicích se 

vyvrcholení XVII. všesokolského sletu odehrálo tradičně na stadionu 
v pražském Edenu. Do Prahy se vypravila početná skupina cvičenců, 
dospělých i dětí, kteří nacvičovali skladby pod místním Sokolem A tý-
den to byl náročný, protože secvičení skladeb na velké ploše včetně 
slavnostních nástupů a zakončení si žádalo svůj čas. I tak si všichni 
mohli užít nejen návštěvu pražských památek, ale i doprovodný pro-

XVII. všesokolský slet v Praze

gram včetně vystoupení Sokol GALA nebo úvodního průvodu centrem 
města. Praha letošním sletem opravdu žila a díky všem se podařilo uká-
zat, že Sokol má i v dnešní době co nabídnout. Poděkování patří všem, 
kteří se starali především o dětskou část trnávecké výpravy, ale i všem 
ostatním za vzornou reprezentaci obce, jednoty, župy. Touto cestou dě-
kujeme i Kamilovi Michalčákovi, který svým nákladním vozem ochot-
ně odvezl cvičencům jejich zavazadla do Prahy a zpět. Na letošní slet se 
bude určitě dlouho v dobrém vzpomínat, minimálně do začátku příprav 
dalšího sletu, který se bude konat za 6 let.

Vlastimil Stenzl, starosta TJ Sokol Městečko Trnávka

TJ Sokol Městečko Trnávka
              FOTBAL

Fotbalová sezóna 2023/2024 skončila, pojďme se tedy za ní ohléd-
nout... Loni sestoupili muži z Okresního přeboru do III. třídy, když 
z 26-ti zápasů získali pouze 11 bodů. Letos to sice bylo co se bodů týče 
lepší, ale opět žádná sláva. Sokol získal ve 24 zápasech 25 bodů za 7 
výher, 4 remízy a 13 proher, což ho odsoudilo ke konečnému 6. mís-
tu ze 7 mužstev. 54 vstřelených branek (52 + 2 vlastní soupeřů) řadí 
sice tým v tomto měřítku na 3. místo, 55 obdržených gólů je ale druhé 
nejhorší číslo (horší je jen Kunčina B se 76 obdrženými góly). Tomu 
nasvědčují i velké výsledkové výkyvy, když 16 gólů dokázal Sokol 
vstřelit během tří dubnových víkendů. Naopak v srpnu inkasoval bě-
hem dvou utkání celkem devětkrát... Trnávka kopala v sezóně 3 penalty 
a všechny proměnila. Nejvyšší vítězství 7:0 zaznamenala doma s Kun-
činou B, nejvyšší porážku pak v Sebranicích hned na úvod sezóny 1:5. 
Nejlepším střelcem se stal Robin Štefl s 8 brankami.

Jako pozitivní lze brát fakt, že hráči dostali za celou sezónu pouze 
20 žlutých karet (z toho jen 6 za něco jiného než faul), žádný z hráčů 
neviděl víc jak 3. Naopak červené karty byly hned 3 (Konečný, Kleve-
ta, Hensl), všechny po dvou žlutých. Nejvíce odehraných minut má na 
svém kontě Jáchym Selinger, a to 2070 z 2160 minut, které šlo za sezó-
nu odehrát. Trnávka má tuto statistiku ve III. třídě jako jediná, protože 
díky hokejovému střídání se to do zápisu neuvádí. 

Do sezóny se nějakým způsobem alespoň na chvíli zapojilo celkem 
26 hráčů. Nejmladším byl Matěj Smolík, nejstarším tradičně Robert 
Hensl. Mezi nejpovedenější zápasy určitě patří vítězství 7:0 nad Kun-
činou B a hlavně výsledek 6:1 doma s Radiměří, který čekal asi málo 
kdo. K nejhorším se řadí obě prohry 1:5 a 1:4 v Sebranicích. Adeptů na 
špatná utkání by ale bylo více...

Jelikož už delší dobu přetrvával problém s dostatečným množstvím 
hráčů a Trnávka není v okrese jediným týmem s tímto problémem, pro 
příští sezónu se muži spojí s celkem Kunčiny. Jelikož v kategorii mužů 
nelze mít spojený název jako v kategoriích mládeže (Trnávka/Kunčina 
B), bude se tým jmenovat Kunčina B (i kvůli tomu, aby hráči mohli pří-
padně nastoupit i na áčko Kunčiny), všechny domácí zápasy se ovšem 
odehrají na hřišti v Trnávce. Další podrobnosti tohoto spojení budou 
zveřejněny později.

Nejbližší akcí pro tým mužů je tradiční Pouťový turnaj, který je na-
plánovaný na sobotu 27. července.

Žáci skončili v sezóně 2023/2024 na krásném 3. místě ze sedmi 
týmů. Nasbírali 31 bodů za 9 výher, 4 remízy a 5 proher. Nejlepší vý-
sledky dovezli z Koclířova (0:6 a 1:8) a Borové (0:7). Nejhorší výsle-
dek si připsali venku proti celku Němčice/Janov (6:2). 

Lucie Procházková, sokoltrnavka.cz
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Mravenci v Praze 
Podobně jako ostatní členové Sokola se také ti nejmenší „mraven-

ci“ vydali společně s rodiči na slet do Prahy. Po návštěvě zoologické 
zahrady netrpělivě očekávali chvíli, kdy budou moci předvést svou 
skladbu na stadionu. V pátek 5. července se jejich očekávání naplnilo. 
Naši malí sokolíci se představili na XVII. všesokolském sletu. Cvičit 
na největším a zároveň vyprodaném stadionu v pouhých pěti nebo 
šesti letech je výjimečná příležitost, kterou jen málokdo zažije. Naši 
Mravenci z Trnávky to však zvládli skvěle. S nadšením a zápalem pi-
lovali své vystoupení během dopolední generálky, aby od 14:00 hodin 
mohli zazářit v úvodu hlavního programu. Co může být krásnější než 
sledovat nadšené děti, které mávají dojatým maminkám na vyproda-
ném stadionu? 

Ačkoliv jsme do Prahy jeli pouze s jedním celkem dětí, zaslouží si 
velkou pochvalu všechny děti, které během celého roku pilně trénova-
ly, aby ukázaly, jak se skladbu naučily a mohly se zúčastnit oblastních 
i krajských sletů. Rády bychom poděkovaly také rodičům, kteří děti 
podporovali. Byl to skvěle strávený rok plný radosti, nadšení a chuti 
k pohybu. 

Za cvičitelky skladby Mgr. Lucie Navrátilová a Tereza Parolková, DiS.

„Fitnessáci“ v Praze
Prázdniny začaly pro dívky a chlapce ze sletové skladby Fitness od-

jezdem do Prahy na  XVII. všesokolský slet. 
Po několika měsících nácviku skladby, bojem s bradly a citem pro 

hudbu, bojem s ladností pohybu a provedením jednotlivých cviků bylo 
vidět, že se mladí cvičenci do Prahy těší.  

Přečtěte si, jak si týden užili:
„Užil jsem si pochod Prahou a když jsem s klukama hrál fotbal.“  

Adam Dospěl
„V Praze to bylo super, moc jsem si to užil. Jak vystoupení, tak 

i zkoušky. Škoda, že to bylo jen týden. Nejlepší to za mě bylo na stadio-
nu, ta atmosféra byla prostě nejlepší a moc se mi líbily i ostatní skladby. 
Za šest let snad pojedu znova.“

Pavel Bohatec
„Praha byla super, hodně srandy, zábavy. Bavilo mě hraní fotbalu 

s klukama a nácviky na vystoupení. Obě vystoupení jsem si neskutečně 
užil. Atmosféra na stadionu úžasná a potlesk veliký, nezapomenutelný 
zážitek na celý život. Na Prahu mám samé dobré vzpomínky.“

Jáchym Pospíšil 
„Slet v Praze jsem si moc užila. Počasí nám přálo, Zkoušky byly 

sice někdy náročné, ale moc jsem si to užila, protože jsem vedle sebe 
měla kamarády. A když jsme přišli na stadion, kde bylo tisíce lidí a za-
čali tleskat, hned ze mě spadl stres u naplno jsem si to užila. Tenhle slet 
jsem si užila natolik, že na něj budu moc ráda vzpomínat a doufám, že 
za šest let to bude taky tak super.“

Bětka Dvořáková 
„Praha byla skvělé zakončení celého sletu a cvičení na stadionu byl 

zážitek, který si budu navždy pamatovat. Ta atmosféra a nadšení, s ja-
kým cvičenci cvičili, byla nepopsatelná. Hlavně jsme si celý týden užili 
po boku svých kamarádů. Doufám, že za šest let si slet zopakuji znovu 
a bude to také úžasné.“

Terka Kubíková
„Praha byla super, protože jsme konečně mohli naplno ukázat, co 

jsme se celou dobu učili. Když jsme vstoupili na stadion, tak jsem byl 
trochu nervózní, ale pak jsem si všiml, že mám kolem sebe kamarády, 
se kterými jsme se navzájem podpořili a nervozita byla pryč. Celkově 
jsem si celý týden moc užil, nejen zkoušky, ale i večerní fotbálky s ka-
marády. Jediná negativní věc byla cestování metrem přes celou Prahu. 
Ale už teď se těším na další slet a doufám, že zase budu cvičit.“

Daniel Mazal 
„V Praze se mi to strašně líbilo. Celý týden jsme se připravovali na 

večerní a odpolední vystoupení. V úterý jsme byli na „Sokol Gala“. 
Byla tam nádherná atmosféra. Dozvěděli jsme se něco od založení 
Sokola až po současnost. Vystupující odvedli perfektní výkon. Ko-
nec tohoto večera zakončil potlesk ve stoje celé O2 arény. Moc jsem 
si to užil. Za celou dobu jsem si našel hodně nových kamarádů, např. 
z Pardubic, Přelouče a Doudleb. Večerní vystoupení bylo vyvrcho-

V rytmu srdce - ženy
Heslo letošního všesokolského sletu, který vyvrcholil 4. a 5. červen-

ce ve Vršovické Fortuna Aréně znělo: SLET SPOJUJE. 
Za sebe musím říct, že se toto heslo naplnilo do posledního puntíku.

Na ploše se sešli lidé z různých koutů světa, lidé různé věkové katego-
rie, lidé různého vzhledu, lidé, kteří se do nedávna ještě ani neznali. Mě 
osobně slet spojil s partou úžasných ženských, se kterými jsme téměř 
celý rok trénovaly skladbu v Rytmu srdce. 

I když se nám skladba ze začátku zdála těžká, rychlá, nepochopitel-
ná a měly jsme pocit, že ji nemůžeme zvládnout, nakonec jsme ji po-
kořily a společně zacvičily v Praze. Oku pozorného diváka možná neu-
nikla nějaká ta chybka, ale z mého pohledu to vůbec ničemu nevadilo, 
neboť atmosféra byla nádherná, úžasná, spojující. 

Zažily jsme skvělý týden, potkaly skvělé lidi, dokonce mezi nimi 
byla i autorka sokolského odznaku Irena Hradecká. Nezbývá nám nic 
než doufat, že si za šest let na značkách opět řekneme sokolské Nazdar.

Závěrem mi dovolte připojit upravený refrén písně, na kterou jsme na-
stupovaly na krajském sletu v Hradci Králové, myslím, že vystihuje vše:

Co na tom jakej je plán, když tričko promoklé mám,
co na tom oč tu běží, na chybách nezáleží.
Co na tom jakej je plán, když sestry u sebe mám, 
co na tom co se chystá, úspěchem jsem si jistá.

Za cvičenky v Rytmu srdce Blanka Mauerová

lení celého sletu. Byl to nepopsatelný zážitek. Nádherně osvětlená 
Fortuna aréna a plné tribuny. Naše vystoupení ukončil velký potlesk. 
Poslední den nás čekalo poslední vystoupení v Praze. Moc se nám to 
povedlo. Děkuji všem, kteří cvičili a co to s námi nacvičovali. V září 
si ještě všichni přejeme jet na poslední slet do Nasavrk. Už se těším 
za šest let na další slet.“

Pavel Kroupa
„Praha byla moc super. Nelíbily se mi ale večerní nácviky. Moc se 

mi líbilo večerní vystoupení a „Sokol Gala“ a taky odpolední vystoupe-
ní a fotbálek s kamarády.“

František Kroupa

Na závěr cituji motto tohoto sletu, a to: „Slet spojuje“ a tyhle mladé 
cvičence opravdu spojil v jeden společný tým. 

Děkuji cvičitelce Věrce Fréharové za nácvik skladby, Elišce a Petře 
Kroupové za pomoc při dozoru v Praze a cvičencům za trpělivost při 
nácviku skladby a za  vzornou reprezentaci trnáveckého  Sokola. Tak 
třeba zas někdy příště...

Jana Lexmaulová

ROCKOVKA v Praze
Že je v Praze blaze se říká už mnoho let a my to můžeme potvr-

dit. Tedy nás 12 cvičenců seniorů z Městečka Trnávky. Ubytování 
v „Rajské zahradě“ v hotelu, stravování dle vlastní chuti a zábava 
přepestrá. Kromě tradičního průvodu městem jsme vyjeli lanovkou 
na Petřín a kochali se pohledem na matičku Prahu. Navštívili jsme 
Tyršův dům, hospůdku na Bráníku a hlavně GALA večer v Aréně, 
kde byl úžasný program. Pak nastala tropická vedra a my jsme museli 
secvičit nejen nový závěr naší skladby, ale také zahájení a ukončení 
sletu. Byli jsme součástí trikolory v úvodu a obrazce Stromu života 
v závěru.

Ve čtvrtek přišel déšť, a to jsme promokli při nástupu a generálce. 
Večer pak při prvním vystoupení na nás svítilo tisíce reflektorů, a tak 
jsme konečně uschli. Pan prezident nás chválil, publikum ohromně fan-
dilo a my jsme cvičili jako o život. Bylo to krásné, ani jsme kvůli do-
jmům nemohli usnout.

A nastal den poslední. Sbalili jsme „saky paky“, naložili je do do-
dávky pana Michalčáka a jeli naposledy do Edenu. Odpolední vystou-
pení bylo jiné, svítilo slunce, byla dobrá nálada a všichni se těšili domů.

Děkujeme všem, co nám pomáhali a fandili, a za 6 let HURÁ DO 
PRAHY!

za cvičence Rockové symfonie Ludmila Kučerová
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Historie domů v Městečku Trnávce – I. část
Městečko Trnávka se nachází na starém sídelním území, kde se do-

dnes nacházejí archeologické památky už od doby kamenné.
První písemná zmínka o Trnávce je z roku 1308, kdy tehdejší dr-

žitel panství Bernard z Cimburku prodává se souhlasem své manželky 
Žofie a nedospělých synů Stanimírovi z Letovic část Pacova. Tato listi-
na dokládá i existenci některých vesnic z blízkého i vzdáleného okolí: 
Velké Opatovice, Petrůvku, Trnávku, Mezihoří, Radkov i Křetín. Na 
této listině byla i pečeť jeho bratra Ctibora z Lipnice. Od Bernarda pře-
šlo trnávecké panství na pány z Lipé, kteří drželi i Moravskou Třebo-
vou. K trnáveckému panství patřilo v té době i dříve královské město 
Jevíčko. V roce 1365 odkoupil od pánů z Lipé panství markrabě Jan 
Jindřich, bratr Karla IV. V této latinské listině se píše o existenci  dvou 
Trnávek, a to městečka pod hradem (Castrum Czimburch et Opidum 
sub Castro...) a o Starém Městě – Staré Trnávce (… item villa antiqua 
Ciuitas …). Je zde i výčet obcí patřící k panství. Jednalo se o Lázy, Pa-
cov, Mezihoří, Petrůvku, Unerázku, Rozstání, Malíkov, Radkov, Gru-
nu, Žipotín, Bohdalov malý a velký, město Jevíčko 
a Chornice. Po smrti markraběte Jana Jindřich přešlo 
panství na jeho syna Jošta, který je přenechal Markétě 
ze Šumvaldu a jejímu manželovi Dobešovi z Meziříčí 
a Popovic. Erb pánů z Meziříčí (křídlo) je vytesán do 
pískovce při vstupu do naší školy (1407). Dále drželi 
panství páni z Boskovic, Ederové ze Štiavnice, Wey-
zingarové, Podstatští z Prusinovic, Věžníci a nakonec 
páni z Lichtensteinu. 

Budova současné základní školy má svou bohatou historii a prošla 
vývojem. Stará budova - „Masarykova měšťanská škola“ - byla posta-
vena během jednoho roku od 29. července 1923 a slavnostně otevřena 
za deštivého počasí 31. srpna 1924 nákladem 680.000 Kč. Ředitelem 
školy byl František Stuchlík, který nastoupil na toto místo po zákeřně 
zavražděném řediteli Josefu Grňovi. Ke staré budově byla v roce 1976 
přistavěna mateřská školka, která byla původně v budově (č.p. 114) 
naproti. Tato budova byla přestavěna v roce 1979 na jesle a následně 
na byty. Stravovací pavilon byl kolaudován v roce 1991 a přízemní pa-

Jak to viděl praporečník
Když jsem byl osloven, abych nesl při zahájení sletu prapor naší jed-

noty, nebyl jsem si jistý, jestli takto zodpovědnou funkci zvládnu. Dnes 
jsem za to rád, protože jsem  si nácvik nástupu a vlastní zahájení sletu 
jako praporečník opravdu užil. Prožít atmosféru v útrobách arény plnou 
očekávání před  slavnostním zahájením bych každému přál. Mohlo to 
připomínat zahájení nějakého finálového mače, s tím rozdílem, že tady 
nebyli žádní soupeři a všichni deštěm promáčení cvičenci a praporeční-
ci si vzájemně přáli úspěšné vystoupení, zkrátka paráda.

Vlastimil Stenzl

SOKOLHRANÍ – mladší žáci
Ráda bych za skladbu „Sokolhraní“ poděkovala paní Marcele Urba-

nové, která mi pomáhala každý pátek na zkouškách v tělocvičně a pár 
dnů v Praze. Dále patří poděkování za velkou pomoc při všesokolském 
sletu v Praze paní Janě Mazalové, panu Ladislavovi Schupplerovi a Da-
niele Duškové. Ještě poděkování panu Miroslavu Kubínovi ze Si sta-
vebnin v Městečku Trnávce za sponzorský dar. Koupila jsem dětem 
červené kšiltovky a trička.

A na závěr velké poděkování dětem za perfektní výkony a všem ro-
dičům za vzornou spolupráci.

Jana Dušková

vilon školy v roce 1987. Rekonstrukce školy do současné podoby byla 
zahájena v roce 1999 a dokončena včetně haly v roce 2002.

Pokud projdeme od školy uličkou ke hřbitovu a vydáme se na cestu 
tou částí, která bývala městečkem, dojdeme k první budově na hřbito-
vě, a to k původní márnici, přestavěné na kapli Milosrdenství v roce 
2016. Vnitřní vybavení kaple je dílem řezbáře Petra Steffana a Otty 
Stenzla. Pod podlahou této kaple jsou uloženy ostatky zemřelých, které 
byly vyzvednuty ze země při stavbě kostela v roce 1752. Na budově je 
umístěna deska, připomínající oběti z konce druhé světové války z řad 
místních Němců. Vlevo od kaple je malý pomníček, kde je pochováno 
59 obětí z malíkovského lágru, z toho 17 dětí, dále dva židé a francouz-
ský lékař z tábora v Trnávce. Naproti nim leží místní Němci, zastřeleni 
v květnových dnech roku 1945.  Vpravo od kaple je hrobka Prof. PhDr. 
Franze Spiny, jednoho z nejvýznamnějších trnáveckých rodáků, mini-
stra mnoha vlád první republiky. V pravém rohu hřbitova je pochován 
plk. Jaroslav Friedl, pilot 311. bombardovací perutě RAF, účastník le-
tecké války o Británii.  
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ňující na archeologický průzkum, který zde proběhl v letech 2013-14, 
prokazující trvalé osídlení v centrální části Trnávky od doby bronzové.  

Na pravé straně zdi před vstupem na hřbitov je umístěna pamětní 
deska významným rodákům a obětem 
II. světové války z řad Čechů. Trnávka 
byla 24. listopadu 1938 po Mnichov-
ské zradě připojena k Říši. V Trnávce 
byla za první republiky rovněž Živ-
nostenská škola pokračovací a Odbor 
Zemědělských a lesních dělníků.

č.p. 2
Na hřbitov navazuje budova bývalé školy. První škola, původně asi 

dřevěná, byla v roce 1785 stržena a postavena z „pevnějšího materiálu“. 
Byla dvoutřídní a popisuje ji ve svých vzpomínkách učitel Ignác Hýbl. 
Přestavba školy do současné podoby začala 18. srpna 1873 a byla slav-
nostně otevřena 20. ledna 1875 jako trojtřídní. Ze školy byly vyškoleny 
obce Lázy a Petrůvka pro neposkytnutí příspěvku na její výstavbu. Po 
roce 1918 změněna na měšťanku. Po roce 1992 se zde přesunul Místní 
národní výbor z č.p. 238 a také Místní lidová knihovna. V roce 2011, 
kdy byla přestavena bývalá mlékárna na obecní dům (č.p. 5), byl obec-
ní úřad opět přesunut, tentokrát do II. patra OD, knihovna se stěhovala 
o rok později. V roce 2022 byl v zrekonstruovaných prostorech v příze-

mí zahájen provoz III. oddělení MŠ – 
předškoláci. Ostatní prostory v budově 
jsou obcí pronajímány k službám.

č.p. 3
Původně od nepaměti obecní budova sloužící za špitál a chudobi-

nec. První zmínka k 30. říjnu 1685, kdy ve věku 28 roků zemřela ve 
„špitále“ Kristýna ze zámku. Je zmiňována jako „hospitali ad Sanctem 
Elisabetham“, ale založení není známo. Za Josefa Václava z Lichten-
steina neznámý dobrodinec obdařil špitál částkou 3.000 zlatých a v roce 
1759 špitálu daroval Jan Ondřej Štěpán Fessel z Moravské Třebové 500 
zlatých. Z úroků měli být vydržováni dva chudí. V roce 1776 byla pan-
stvím nařízena stavba nového bytu pro čtyři osoby, které dostávaly po 
čtyřech krejcarech na den a v roce 1898 byla založena roční nadace pro 
pět osob po 54 zl. 75 kr. V roce 1904 vzrostlo nadační jmění na 32.894 
korun 40 haléřů. Existovala také nadace Jana Františka Pelzela pro 
dvanáct mužských a ženských chudých a jiná nadace od stejného pána 

pro jednoho chudého studující-
ho. V současnosti je budova ve 
vlastnictví soukromé osoby.

Kostel sv. Jabuba Staršího se připomíná v roce 1406. Jistě stál 
v Trnávce i před tímto rokem. O roku 1406 svědčí listina, kterou plebán 
Jan založil nadaci ve výši šest a půl hřivny grošů k oltáři Panny Marie 
v našem kostele. Do současné podoby byl kostel postaven v roce 1752 
Janem Václavem, knížetem z Lichtensteina. Posvěcen byl 23. černa 
1804 biskupem Aloisem Josefem, hrabětem z Kolovrat. Na věži kos-
tela byly původně čtyři zvony. Nejstarší z roku 1491 dal ulít Oldřich 
z Boskovic v roce 1491. Má hmotnost 580 kg a ulil jej asi Jeroným 
Haubic v Brně, stejný zvonař, který ulil zvon i pro Velké Opatovice ve 
stejné době. Svědčí proto jednak písmeno „J“ v opisu a značka „JH“ 
na srdci zvonu. Nemyslím si, že jej ulil zvonař Václav v Olomouci, jak 
uvádí někteří autoři. Další zvon na věži nechal ulít Prokop Podstatský 
z Prusinovic, nebo jeho bratr Jindřich v roce 1571. Má hmotnost 320 
kg a je pěkně vyzdoben stejně jako první zvon. Třetí je umíráček váží-
cí 70 kg. Ten je na rozdíl od předcházejících bronzových zhotoven ze 
zinku. Čtvrtý zvon rovněž od Podstatských z Prusinovic se nedochoval. 
Byl konfiskován v roce 1916 pro válečné účely. Pocházel z roku 1570 
a říkalo se mu podle objednavatele „Prokop“. Měl hmotnost 1550 kg 
a v roce 1707 byl v Brně zvonařem Johannem Melnikem přelit. V ma-
trice zemřelých k roku 1707 je napsáno: „V tomto 1707 roku nebo létě 
dne 11. juni byl náš hrubý zvon k přelívání ze zvonice zhozen a do Brna 
vezen.“ A další zápis je následující: „Dne 2. augusta náš zvon hrubý 
vnově aneb znovu přelitý zase na zvonici tražen.“ Místo tohoto konfis-
kovaného zvonu byl v roce 1928 ulit nový „Jakub“ o hmotnosti 1120 
kg. Vysvěcen byl 4. srpna a vytažen na věž kostela. Rovněž tento zvon 
byl během druhé světové války konfiskován. 

Na průčelí kostela je socha patrona kostela sv. Jakuba Staršího, soš-
ka Panny Marie Sedmibolestné a znak pánů z Lichtensteina. 

Farní budova přes silnici má č.p. 1. V období 1550–1622 zde byla 
protestanská fara. Před farou v zahrádce stojí sousoší morového sloupu, 
restaurované a v roce 2016 znovu vysvěcené. O autorství se vedou spo-
ry, zda byl zhotovitelem Jiří Pacák nebo Severin Tischler. Není znám 
ani rok, kdy k zhotovení došlo. U budovy fary je ještě deska, upozor-
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č.p. 68
Dům patřil v 19. století rodině řezníka Schupplera. Sňatkem přešel 

na rodinu Hodinů a tím i na nechvalně známého germanizátora Trná-
vecka a nacistu Dr. h.c. Franze Hodinu. Jeho dědeček Anton byl uči-
tel a přiženil se do Trnávky ze zcela české rodiny Hodinů z Unerázky. 
Za manželku si vzal Annu Valáškovu z č.p. 201. Tatínkem Antona byl 
Josef Hodina z Unerázky č.p. 4 a maminkou Kateřina Macháčková 
z Petrůvky č.p.5. Během jedné generace došlo z úplnému poněmčení.

Železniční trať byla postavena 
v roce 1888. Provoz na ní byl zahájen 
1. září 1889. Výstavbě muselo ustou-
pit několik domků v místě průběhu 
dráhy. Na stavbě železnice pracovala 
řada italských dělníků i s rodinami. 
Této části se říkalo „Semihradsko“. 

č.p. 84
Dům se dvěma byty podél silnice byl při úpravě silnice a hlavně za-

táčky zbourán. V zahradě stojí rodinný dům Bušinů.

č.p. 85 – Kulturní dům
Původně jej v 19. století vlastnil Viktor Gutschick, obchodník a po-

šmistr. Pošta zde byla od roku 1868. Obchod se později pronajímal, 
stejně tak byty v patře. Po II. světové válce byla budova přebudována 
na kulturní dům Československým svazem mládeže. V parčíku u KD je 
umístěna pamětní deska doc. RTDr h.c. Františka Wenzla popraveného 
nacisty. Dům i parčík jsou vlastnictvím obce.

č.p. 4
Ve volném prostoru byla v roce 1928 postavena Rolnická záložna 

pro Trnávku a pošta. V patře budovy bylo několik bytů pro potře-
bu obce. Na průčelí domu je včelí úl, symbol pracovitosti, spořivosti 
a společné práce. Rolnická záložna byla v Trnávce založena 1. července 
1897. Než si postavila svou budovu, sídlila na radnici a v mlékárně. Po 
záboru Trnávky v roce 1938 byla přemístěna do mlýna na Plechtinci. 
Za její vznik v roce 1897 je nutno poděkovat zakladateli Rudolfu Pilli-
chovi, který v ní působil jako kontrolor. Ředitelem byl tehdy Antonín 

Habiger z Lázů, pokladníkem František Macháček z Lázů a předsedou 
dozorčí rady Fabian Schuppler z Unerázky. Na tuto budovu navazu-
je budova bývalého Hospodářského družstva (Večerka), založeného 7. 
dubna 1907. Ve čtyřicátých letech byla obcí přistavěna navazující část 
pod průjezdem, kde byla prodejna Baťi (později obuvi), holičství, pro-
dejna mléčných výrobků, knih apod.) a v patře byty. Celý komplex je 
ve vlastnictví obce.

č.p. 5 – Obecní dům
Původní č.p. 5 a 6 ustoupila budově mlékárny. Mlékařské družstvo 

pro Trnávku a okolí zde na p.č. 67 a 81 postavilo mlékárnu. O výstavbě 
rozhodla valná hromada družstva 27. dubna 1900. Mlékárna zahájila 
provoz 23. ledna 1901 nejdříve na ruční a později parní pohon. Rov-
něž u výstavby této mlékárny byl vůdčí osobností Rudolf Pillich, její 
první ředitel. Stala se ve své době jednou z nejmodernějších mlékáren 
na Moravě. Po skončení provozu a výstavbě nové mlékárny odkoupila 
budovu obec a přestavěla ji na obecní dům, kde jsou kanceláře OÚ, ob-
řadní místnost, ordinace praktického lékaře pro dospělé, dětské lékařky, 
zubní ordinace, lékárna, knihovna a další. Obecní dům byl slavnostně 
otevřen 28. července 2012. V prostoru 
mezi mlékárnou a další zástavbou bylo 
první hřiště v Trnávce.

č.p. 17 – Mlýn
Od mostu u mlékárny (současný obecní dům) byl veden mlýnský 

náhon na „podhradský mlýn“. O mlýnech v Trnávce se píše již v listině 
z roku 1365, i když zde stály urči-
tě dávno předtím. V Trnávce byly 
dva. Jeden na Staré Trnávce s pilou 
a druhý „podhradský“ u železniční 
trati. K nejstarším známým mlyná-
řům tohoto mlýna patřil Galas Hru-
bý, který zde zemřel 25. listopadu 
1679 ve věku 77 roků. V součas-
nosti je bývalý mlýn ve vlastnictví rodiny Krausovy.

Sportovní hřiště bylo budováno na začátku 70. let minulého století. 
Je majetkem obce a svatostánkem místního Sokola. Je stále vylepšováno 
a zdokonalováno. Pořádají se zde nejen sportovní, ale i společenské akce.
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Pokračování příště
Jiří Vondra, historik a kronikář obce

č.p. 28  ▶
V tomto domě se narodil již 

zmiňovaný Rudolf Pillich. Před 
domem je deska, která jej připo-
míná.

č.p. 47  ▼
Na protější straně náměstí 

v č.p. 47 se narodil další významný rodák prof. PhDr. Franz Spina. 
Rovněž před tímto domem je pamětní deska. Rodina Spinů provozo-
vala po staletí živnost řeznickou. V roce 1706 zde zemřel purkmistr 
Městečka Trnávky Jakub Spina, řezník. Jeho žena Anna roz. Němcová 

z Chornic se znovu provdala za 
řezníka Franze Dvořáka z Kře-
nova.

č.p. 32  ▶
V tomto domě byla na začátku 20. 

století německá škola „šulferajka“.

č.p. 33  ▶
Byl původně kovárnou.

č.p. 40  ▼
V čele náměstí je budova 

bývalé radnice. Do současné 
podoby byla upravena v roce 
1862 nákladem 2.507 zlatých. 
Sloužila za radnici pro měs-
tečko i později pro celou obec. Byla zde i hospoda, škola, Rolnická zá-
ložna. V současnosti jsou v ní byty a vlastní ji nadále obec. Na náměstí 
se pořádalo v dávné minulosti pět jarmarků. V Pondělí velikonoční, na 

sv. Jiří, sv. Jakuba, sv. Marii a sv. 
Mikuláše.

č.p. 41  ◀
V tomto domě ve své 

době žila rodina řezníka Jo-
sefa Spiny

č.p. 42  ▼
V tomto domě dříve žil 

pekař Häusler.
č.p. 46  ▼
Tato budova dříve patřila 

rodině Schupplerů, od kterých 
ji 10. září 1909 koupila jed-
nota „Sokol“ za  940 zlatých 
(1.880 korun) a přebudovala 
ji na tělocvičnu. V současnos-
ti v soukromém vlastnictví.

Uprostřed náměstí je studna a socha sv. Jana Nepomuckého. Zho-
tovitel ani doba vzniku mi není známa. Náměstí bylo vydlážděno v roce 
2017 do současné podoby.

Sídliště „Pod Cimburkem“ bylo postaveno po roce 1984.

Čistírna odpadních vod byla pod „Dubovicí“ postavena v roce 
1983 pro mlékárnu a několikrát modernizována.

č.p. 27
Pokud od sídliště zamíříme na náměstí - „Rynk“, projdeme kolem 

domu č.p. 27, který patřil dříve rodině barvíře Steffana. Později ji vyu-
žívala mlékárna pro své zaměstnan-
ce a nakonec ji prodala obci, která 
v ní má obecní byty.


